
nepovratno intervju

CASPAR NOE
“so stvari,
ki so močnejše od ljudi”

Gaspara ne poznam osebno. Prijatelj je njegov prijatelj, 
Jean-Michel Roux, ki je pravkar končal svoj drugi 
celovečerni film Raziskovanje nevidnega sveta, 
dokumentarec, posnet na Islandiji. Najina skupna 
prijateljica Lucile Hadzihalilovič, montažerka, 
producentka in režiserka, pa je Gasparova punca. 
Posnela je kratek film Mimi, prav zdaj se pripravlja na 
snemanje prvega celovečerca, s svojo produkcijsko 
družbo Les Cinemas de la Zone je producirala Mimi, pa 
tudi Gasparova prejšnja filma, Meso in Sam proti vsem. 
Nazadnje smo se srečali v Parizu, in to ravno takrat, ko 
je Gaspar pripravljal Nepovratno. “Monica je prišla k 
njemu in rekla, da hoče, da posname film z njo in 
njenim fantom,” se je smejala Lucile, kot bi hotela ob 
tem povedati, da ju čaka posebno presenečenje. Vmes 
sem videla Sam proti vsem, in ko sem po lanskem 
Cannesu slišala, da je posnel nekaj zelo brutalnega, sem 
se začela pripravljati na to, da bom film, ne glede na 
vse, gledala do konca. Priznam, moja največja filmska 
strast so melodrame, in film Nepovratno me je pretresel 
kot že dolgo ne noben. Na čisto drug način sem bila 
prizadeta, ko se je na Liffu razširila novica, da Gaspara 
nekdo od tujih gostov festivala pozna in da je “tudi v 
resnici tak”. Mislim, da sem se zato odločila - kljub 
temu, da smo vsi potopljeni v druge zgodbe in opravke 
- aktivirati prijatelje za nastanek tega intervjuja. 
Kolegico, ki je za Gaspara pred enim mesecem govorila 
“ta tip je bolan”, je zvok njegovega glasu popolnoma 
raznežil. Za barvo glasu boste tu prikrajšani, sicer pa 
sem zapisala skoraj vse, kar sva se pogovarjala, v 
nedeljo, 9. februarja zjutraj, po telefonu, oba še ne čisto 
zbujena, pod pritiskom dejstva, da je treba čim hitreje 
povedati čimveč, ker “je čas močnejši od ljudi”, kot bime lita zaje rekel Gaspar.

Kaj delate te dni?
Nepovratno bo izšel na DVD in jaz pripravljam 
reklamni film zanj, poleg tega se ukvarjam s promocijo 
filma v tujini. Pred enim tednom so ga začeli predvajati 
v Angliji, včeraj je začel igrati na Japonskem, čez tri 
tedne pa starta v Ameriki.

Ko boste snemali nov film, bo v njem spet igral Philippe 
Nahon, ki ima glavno vlogo v filmih Meso in Sam proti 
vsem}
Ne vem, zelo rad bi spet delal z njim, ne vem pa, 
če ga bom lahko angažiral. Zato ker bomo, če bo uspel 
projekt, ki ga načrtujem, snemali na Japonskem.
Če bom dobil denar.

Kdo je pravzaprav produciral Nepovratno}
Prejšnji film sva producirala z Lucile (Hadzihalilovič), 
za tega zadnjega pa, zaradi Monice in Vincenta, sploh 
ni bilo težko dobiti denarja. Imel sem dva producenta, 
Charlesa Grandpierrea in pa Christopha Rossignona, 
ki je tudi producent Kassovitzevih filmov.

Kako je že bilo to z Monico Bellucci? Ste scenarij 
napisali prav zanjo?
Ja. No, nobenega scenarija ni bilo, imeli smo samo 
idejo. Denar smo zbrali tako, da smo omenjali imena: 
Monica in Vincent bi rada snemala z Gasparjem. 
Nobenih težav ni bilo. Tako da smo imeli ves denar za 
ta film, pa zelo malo časa, šest tednov za priprave, šest 
za snemanje, potem je morala Monica v Avstralijo na 
snemanje drugega dela Matrice. Scenarij sem začel pisati 
z mislijo na Monico in Vincenta, ampak na dan, ko smo 
začeli snemati, je imel scenarij samo tri strani. V bistvu
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je bil to bolj sinopsis, cel film smo posneli s sinopsisom 
v rokah, ne s scenarijem.

Mnogi ugibajo, koliko je to avtobiografski film, meni se 
zdi, da se bolj nanaša na biografije igralcev, na Nahona, 
na Monico Bellucci ...
Ja, nisem posiljevalec, pa tudi Monica nisem, (smeh)
To govorim tistim, ki sprašujejo, s kom se identificiram. 
Oh, rečem, z vsemi liki v filmu, s tipoma, z Monico, s 
posiljevalcem. Majhen del mene je v vsakem od njih, 
kolikor jih poskušam razumeti. Ampak v filmu ni nič 
avtobiografskega.

Mene je začetna sekvenca spomnila na Querelle, 
ste ga videli?
Nor sem na ta film.

Jaz tudi. Tam Fassbinder konča s pesmijo Eacb Man 
Kills the Thing He Loves, vsak človek ubije to, kar 
ljubi. Vi pa pravite, da “čas uniči vse”.
Ja. Mislim, da tip, ki posili Monico, v bistvu Monico 
ljubi, bolj kot da si jo želi, ali da jo sovraži. Dejansko 
obstajajo taki psihopati. Zadnjič sem v Parizu na ulici 
srečal mladega fanta, očitno je bil na drogi, izgledal pa 
je točno tak psihopat kot posiljevalec v Nepovratno.

Tudi lokacije v filmu so zelo posebne. Jih je bilo težko 
najti?
Ne, sploh ne. Vse smo posneli v Parizu. Za gay klub z 
začetka filma smo sicer spremenili vhod, ampak klub 
leži zraven Elizejskih poljan in, ja, to je trd gay club, 
tak kot v filmu.

Mnogi pričakujejo, da bodo homoseksualci proti filmu 
protestirali, češ da je pristranski.
Dejansko ima homoseksualna publika film veliko raje 
kot pa straight moški. Nič ni narobe v načinu, kako so 
v filmu predstavljeni homoseksualci, v njem ni ničesar 
proti gayem. Posiljevalec ni biseksualen, je 
poliseksualen, čisto tak kot iz Markiza de Sada. V tem 
filmu ni nič slabega o gayih, res, gay publika ga ima 
veliko raje kot straight.

Pri Fassbinderju človek ubije to, kar ljubi. Pri vas pa je 
čas tisti, ki vse uniči. A ni to izgovor, da rečeš, čas je 
kriv za to, kar si pravzaprav storil sam?
Ne, čas je kot usta Moloha, ki ves čas žre j o in vse 
požrejo. So stvari, ki so močnejše od ljudi. Čas je visoko 
nad posameznikom.

Čas pogosto povezujejo s spremembo. Pri vas pa čas ni 
toliko stvar spremembe, ampak prav obratno, 
nespremenljivosti.
To je zaradi strukture filma, v tem filmu je vse 
predvideno. Naj junaki naredijo karkoli, ti vnaprej vidiš, 
kaj se bo zgodilo kasneje. Tako kot je zgodba 
pripovedovana v grški tragediji - tudi tam ti najprej 
povedo, kaj se bo zgodilo, potem pa pokažejo, kaj je 
bilo prej. V tem primeru je tudi tako, karkoli vidiš, veš, 
kaj se bo zgodilo za tem, in to je tragično. Ker je 
narativna struktura taka, da vnaprej pove, kaj bo. Ko 
vidite Monico priti iz hiše, veste, da bo posiljena, ker ste 
to videli prej. Pa tega ne more spremeniti, ker je tako 
napisana zgodba. Morda je tak princip sadističen, saj 
junaki, ki jih opisuješ, nimajo svobodne volje.

Kako odgovarjate na reakcije, ko ljudje pravijo, da je 
Nepovratno nasilen film?
Da imajo prav.

Preveč nasilen?
Prav imajo! (smeh) Z njihovega gledišča imajo prav. Ni

mi treba odgovarjati. Ljudje o filmu govorijo najboljše 
in najslabše, ni se mi treba braniti. Celo v Franciji 
dobivam grozljive kritike, pišejo, da bi bilo treba 
negativ filma zažgati in take reči, ampak opazil sem, da 
je to na nek način boljša promocija kot takrat, ko 
kritiki pišejo, da je film mojstrovina. Slabe stvari, ki jih 
ljudje rečejo, včasih koristijo filmu bolj kot vse, kar 
rečejo dobrega.

Ja, res, ampak tudi jaz mislim, da je mojstrovina.
Ampak veste kaj? Če rečete, da je Nepovratno 
mojstrovina, vam ne bodo zaupali. Če boste rekli, to je 
najbolj nasilen in odvraten film, kar sem jih videla, pa 
vam bodo rade volje verjeli. Včasih se mi zdi, da imajo 
ljudje raje slabe reči kot dobre. Toda proti temu se mi ni 
treba boriti. Ne počutim se krivega. Nekje je pisalo, da 
je to pokvarjen film, novinar na televiziji me je potem 
vprašal: “Kaj pravite, ko ljudje rečejo, da ste norec?”
In jaz sem odgovoril: “]a, zabaval sem se, užival sem!” 
Čista neumnost, ampak kaj naj bi bil pa rekel?

Je to morda zato, ker danes ljudje ne znajo več 
sprejemati umetnosti, ne poznajo metafore, alegorije, 
temveč vse razumejo dobesedno?
Ne vem. Film je na nek način res nasilen. V prvi 
polovici filma sem se dejansko trudil, da bi bil čim bolj 
nasilen. Zato je razumljivo, da dobim nazaj fizične 
reakcije, fizično nasilje. To je stvar reakcije. Če gledalci 
vedo, kaj lahko pričakujejo, kaj jih čaka, bodo uživali v 
filmu. To je podobno, kot da bi dal nekomu v pijačo 
LSD, ne da bi mu povedal. Nekateri ljudje ne 
pričakujejo, da bo film na začetku tako nasilen, zato 
reagirajo nasilno. Če nekdo hoče vzeti LSD in mu ga 
daš, se bo zahvalil in bo srečen. Če mu ga daš v pijačo, 
ne da bi mu povedal, pa bo zaradi tega jezen nate.

Obstajajo, glede na reakcije, kakšne razlike med 
državami?
Ja, v Španiji je bil Nepovratno zelo slabo sprejet, morda 
zato, ker sem bil rojen v Argentini in so Španci precej 
rasistični do vse Latinske Amerike. Tudi v Angliji so bile 
reakcije slabe, ampak tam se je tisk ukvarjal predvsem s 
cenzuro, s tem, ali naj bi film prepovedali ali ne.
Polovica kritik filma se je pravzaprav ukvarjala z 
odgovornostjo britanskih cenzorjev, ki so film odobrili 
za predvajanje. Niso govorili o filmu, temveč o posilstvu 
in o britanskem svetu za cenzuro.

Če človek gleda vaše filme, pa tudi filme drugih 
francoskih režiserjev mlajše generacije, se zdi, kot bi v 
Franciji vladala posebna atmosfera, nekakšna depresija?
Ne, samo za izražanje gre. V Franciji se nič slabega ne 
dogaja, gre za to, da je svoboda izražanja večja in da 
ljudje uživajo, ko lahko to svobodo raztegujejo do 
njenih skrajnih meja. Danes lahko v Franciji dobiš denar 
za snemanje takih filmov in ljudje v tem uživajo, saj 
lahko delajo filme, ki so drugačni od tistih, ki prihajajo 
iz Amerike.

Vincent Gallo je rekel, da bi se od vseh evropskih 
režiserjev rad srečal samo z vami. Sta se potem srečala? 
Ja, seveda, dobra prijatelja sva. Ravno sem bral članek 
v reviji Fremiere, kjer Steven Soderbergh pravi, da ima 
rad moje filme. Bili so na vseh teh festivalih, filmski 
režiserji in igralci jih zelo dobro poznajo. Publika jih 
nima najbolj rada, režiserji in igralci pa zelo.

Želim vam vse najboljše pri vašem prihodnjem projektu 
in najlepša hvala za pogovor..

Filmografija:
kratki
Tintarella di luna (1985) 
Pulpe amere (1987)
Meso (Čarne, 1991)

celovečerni 
Sam proti vsem 
(Seul contre tous, 1998) 
Nepovratno (Irreversible, 
2002)

monica bellucci
Ena redkih sodobnih evropskih filmskih zvezd. Zvezd v 
smislu prežemanja resnične osebe, ki dela vlogo, in vloge, 
ki dela resnično osebo. Sodobnih evropskih v smislu, da 
se je mestoma zdelo, da je klasična lepota kot pridih neče
sa, kar ljudem omogoča sanje, stvar nekih minulih časov. 
Čeprav je obenem res, da danes sanjamo drugače, in da 
se njeni najboljši filmi vedno trudijo razbiti popolnost 
ikone, jo omadeževati, skrhati, razbliniti. Morda je ob 
koncu zato še krhltejša. Sama in samosvoja. Rojena 30. 
septembra 1968 v italijanski Perugii. Po prekinjenem štu
diju prava se je leta 1988 preselila v Milano, kjer je začela 
delati kot manekenka. Leto dni zatem je hodila po pistah 
New Yorka in Pariza, v prvo igralsko ligo jo je vrgel Cop- 
polov Drakula (1992), kjer je nastopila kot grofova ne
vesta, v njej pa dokončno potrdila Tornatorejeva Malena 
(2000). Večkrat se pojavlja v filmih z biblijsko vsebino. V 
kratkem jo boste lahko videli kot Perzefono v drugi in 
tretji Matrici bratov Wachowski in kot Marijo Magdale
no v Gibsonovem Pasijonu.

vincent cassel
Slavni sin slavnega Jeana Pierra Cassela. Rojen 23. no
vembra 1966 v Parizu. Po obiskovanju cirkuške šole in 
različnih igralskih inštitutov pristane v gledališču, ob reži
serju Jeanu Louisu Barraultu. V zvezdnika se začne leviti 
ob Mathieju Kassovitzu, najprej v Mešanki (Metisse, 
1993), dve leti zatem v Sovraštvu (La haine, 1995) in kas
neje v Škrlatnih rekah (Les rivieres poupres, 2000). Če
prav najbolj znan kot akcijski igralec visokih budžetov, je 
zanj značilen širok razpon vlog. Leta 1998 je režiral krat
ki film z naslovom Shabbat Night Fever.

gaspar noš
Če hočete vedeti, kdo je Gaspar Noe, se ob naslednjem 
ogledu filma Nepovratno med spustom v klub Rectum 
osredotočite na gologlavega človeka, ki masturbira v ko
tu drugega nadstropja, naslonjen na steno. Z desnico. Pe
nis v velikem planu, takoj zatem njegov ekstatični obraz: 
“Posneli smo me zato, da bi se igralci boljše počutili, da 
nam ne bi bilo dolgčas, da kasneje ne bi kdo trdil, kakšni 
homofobi smo.” Čeprav so prizor velikokrat ponavljali, 
ker je imel Noe težave z erekcijo, se mu ni hotel odpove
dati. Tako kot se noče odpovedati ničemur v svojih film
ih. Sam. Pred kolegi režiserji (Noe se je rodil leta 1963 v 
Argentini, med izjemno skopimi biografskimi podatki 
velja navesti vsaj to, da je študiral film na pariški L'Ecole

Louis Lumiere), ki so ga med petletnim delanjem filma 
Sam proti vsem prezirljivo opominjali, da je amater, če 
snema nekaj, česar noče producirati nihče drug kot on 
sam. Proti vsem. Proti levici, ki mu očita homofobijo, šo
vinizem, rasno nestrpnost in poveličevanje iracionalnega 
nasilja, proti desnici, ki ga napada kot borca za pravice 
priseljencev, brutalnega kritika pravih Francozov, razdi
ralca tradicionalnih vrednot, pesimista in patološkega 
manipulatorja z nravstveno naravnostjo. Medtem ko je 
Francija slavila novi novi francoski val z Brunom Du- 
montom na čelu, je Noe spet ostal sam proti vsem. In 
obstal. Vsem navkljub. Celovečerni prvenec Sam proti 
vsem je udaril z nekaterimi nagradami in vsesplošnim 
vznemirjenjem, vendar je koproducentka Lucile Hadzi- 
halilovič med obiskom Ljubljanskega filmskega festivala 
neskončno prijazno, a obenem zares jezno, hitela pojas
njevati, da je odnos producentov po filmu še hujši kot 
pred njim.
Potem je, tako distributerska zgodba, Noe maja 2001 v 
nekem pariškem lokalu ob petih zjutraj srečal Vincenta 
Cassela in ga, rahlo pijan, vprašal, če bi z Monico Bel
lucci igrala v porno filmu. Po družinskem posvetu (Bel- 
luccijeva in Cassel sta takrat živela skupaj, nekateri fran
coski mediji so ju predstavljali kot najbolj seksi par v 
Franciji) sta se igralca odločila, da v porniču ne bosta 
igrala, da pa bi z veseljem sodelovala z Noejem. Njuni 
imeni sta delovali kot zagotovilo za budžet. V ponedeljek, 
15. julija 2001, je padla prva klapa. S tremi stranmi sce
narija, nedokončano finančno konstrukcijo in obilico 
drugačnih težav. Snemanje se je končalo 30. avgusta in 2. 
septembra je Noe sedel za montažno mizo.
Noe kot biblijski Noe? “Lameh je živel sto dvainosemde
set let in rodil se mu je sin. Imenoval ga je Noe in rekel: 
'Ta nas bo tolažil pri našem delu in trudu naših rok z 
zemljo, ki jo je Gospod preklel.'” (1 Mz 5, 28-30) Noe 
kot režiser, ki premore talent popolnega prehajanja forme 
in vsebine? Obsedenec z ikonografskimi figurami (men
struacija, posilstvo, umor, telo/blok Philippa Nahona kot 
zemljevid sodobnega sveta, vdor teksta v sliko) ali distan
cirani komentator pod veke skritih vprašanj časti, mašče
vanja, odpuščanja, živali-v-človeku, človeka-v-živali, 
skrivnosti intime in intime naključja? Noe kot produkt 
ulomka francoske revolucije? Kot glas tistih, ki so brez 
glasu? Kot oči tistih, ki ne vidijo? Kot če bi se v neki opu- 
stošeni Franciji srečala Kubrick in Fassbinder..




